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 الموخص:
ّدفت اهدراشة اهتػرف إهى دردة تلدٔر غَٕة يٌ يػوًي المرحوة اهحآٍٔة بًحافظة غزة 

جى اكتراح رؤٔة هتػزٔز ّذُ  لاشتػدادات الإدارة المدرشٕة أهكات اهطٓارئ هاهكٓارث، هيٌ
اهبَائي(، هتى تطبٕق  –، ههتحلٕق ذهم اتبع اهباححان المَْخ اهٓضفي )اهتحوٕوي تالاشتػدادا

، الإدراءات المصتلبوٕة، هتخطٕط هالمػرفة( يذالات: )ا3( فلرة يٓزغة على )33اشتباٍة يكٍٓة يٌ )
ا هيػوًة يٌ المرحوة اهحآٍٔة ( يػو424ًاهدغى اهَفصي هالادتًاغي(، على غَٕة يكٍٓة يٌ )

بًحافظة غزة. هكد أظْرت اهَتائخ أن دردة تلدٔر أفراد اهػَٕة لاشتػدادات الإدارة المدرشٕة أهكات 
%(، حٕث داء المذال )اهدغى 67.8اهطٓارئ هاهكٓارث بشكن غام كاٍت يتٓشطة غَد هزن ٍصبي )

( في هتخطٕط هالمػرفة%(، هيذال )ا70.00اهَفصي هالادتًاغي( في المرتبة الأههى بٓزن ٍصبي )
%(، هأٍِ لا تٓدد فرهق ذات دلاهة إحطائٕة بٌٕ يتٓشطات 66.00المرتبة الأخٕرة بٓزن ٍصبي )

تػزى إهى المتغٕرات: )اهذَس، المؤّن اهػوًي،  تدردات تلدٔر أفراد اهػَٕة هْذُ الاشتػدادا
شتػدادات الإدارات المدرشٕة شًوت: شَٓات اهخدية(، هعلى ضٓء اهَتائخ تى اكتراح رؤٔة هتػزٔز ا

 اهخطٓات الإدرائٕة( -المتطوبات –المَطولات  –)اهتحوٕن 
 

 كلمات مفتاحية:

A proposed vision to enhance the preparations of school administrations for the secondary 

stage in Gaza Governorate in times of emergency and disasters 
Abstract: 
The study aims to determine the degree of estimation of a sample of secondary school 
teachers in Gaza governorate for the preparations of school administration in times of 
emergency and disasters, and then propose a vision to enhance these preparations. To achieve 
this, the researchers followed the descriptive approach (analytical - structural), and applied a 
questionnaire consisting of (36) paragraphs distributed over (3) areas: (planning and 
knowledge, future actions, psychological and social support), on a sample of (424) teachers 
From the secondary schools in Gaza governorate. The results showed that the degree of 
estimation of the respondents to the preparations of the school administration in times of 
emergencies and disasters was moderate at a relative weight (67.8%). Relative (66.00%), and 
that there are no statistically significant differences between the mean scores of the 
respondents' estimation of these preparations due to the variables: (sex, educational 
qualification, years of service).In the light of the results, a vision was proposed to enhance the 
preparations of the school administrations, which included: (analysis - starting points - 
requirements - procedural steps) 
 
(don’t exceed this area to type abstract, and don’t exceed 200 words) 
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